

Obituary/Nécrologie

*Dr. W.E. Spoerl
1923-1989*



Dr. W.E. Spoerl of The Department of Anaesthesia, Faculty of Medicine, University of Western Ontario, passed away peacefully at his summer residence near Parry Sound on July 12.

Following his retirement from the University in June 1989, he was engaged in part-time practice in pain management in the Department of Anaesthesia. He was appointed Professor Emeritus at the Spring Convocation in June after a distinguished career at the University.

Wolfgang Eberhart Spoerl was born in Stuttgart, Germany in 1923 and studied at the Universities of Tuebingen and Strassbourg before graduating in Medicine from the University of Frankfurt/Main, West Germany, in 1949. He came to Canada in 1951 and continued in Post-Graduate training in Anaesthesia at Western and at the Mayo Clinic in Rochester, Minnesota. He received the Fellowship of the Royal College of Physicians and Surgeons of Canada in Anaesthesia in 1956. He was appointed Chief of Anaesthesia at Victoria Hospital and Head of the Department of Anaesthesia at Western in 1958, and became a full Professor in 1966.

Dr. Spoerl developed the Residency Training Pro-

gram in Anaesthesia at Western, and about 200 residents who completed their training here have continued in clinical and teaching positions in Canada and other parts of the world. He was instrumental in the planning of University Hospital, especially the acute areas, such as the Operating Rooms and the Intensive Care Unit.

He was a pioneer in the development of the Intensive Care Unit at Victoria Hospital in 1962. This Unit significantly improved the outlook for patients with major medical illnesses and serious trauma. He also initiated the use of Epidural Analgesia for Obstetrics in the London Teaching Hospitals and this has provided a generation of mothers with comfortable, safe labour and delivery. Recently, his research interests have involved the management of patients with chronic pain problems.

Dr. Spoerl was the author or co-author of over 90 publications in national and international journals. He has held visiting professorships at many universities, including the University of Otago in New Zealand and Guys Hospital in London, England. He has travelled to developing nations, the most recent being Nepal, to improve teaching methods and anaesthesia equipment for use in these countries.

He was recognized for meritorious service in anaesthesia, when he was presented with the Canadian Anaesthetists' Society Gold Medal in June 1986. This medal recognizes his outstanding contribution to the development and teaching of safe anaesthesia practice in Canada.

By the time he relinquished the post of Chairman of the Department in 1983, it was well established on a solid foundation with 55 anaesthetists. He had brought in consultant anaesthetists from different parts of the world to add to the diversity of teaching and research available in the Department. He had encouraged the young anaesthetists in their clinical and basic investigations and supported their educational endeavors.

He was a humble and approachable teacher, who continually looked for innovative ways to solve medical problems.

Dr. Wolfgang Spoerl will be remembered at The University of Western Ontario as a very conscientious

and compassionate physician and teacher, who led the development of an outstanding research group in the Department of Anaesthesia.

Dr. Spoerel leaves his wife Lotte and his children Claus and Christine. As expressions of sympathy, donations may be made to the W.E. Spoerel Anaesthesia Research Fund, c/o Development Office, Room 20, NCMRD, University of Western Ontario, London, N6A 3K7.

Le Dr W.E. Spoerel, du Département d'anesthésie de la faculté de médecine de l'Université Western Ontario, est décédé le 12 juillet, à sa résidence d'être près de Parry Sound.

À la suite de sa retraite au mois de juin 1989, il s'occupait, à temps partiel, de la maîtrise de la douleur au département d'anesthésie. Lors de la collation des grades du printemps, il avait reçu le titre de professeur émérite en reconnaissance de son éminente carrière à l'université.

Wolfgang Eberhart Spoerel était né en 1923 à Stuttgart (Allemagne) et avait étudié aux universités de Tuebingen et de Strasbourg, puis obtenu son doctorat en médecine de l'Université de Francfort-Main (Allemagne de l'Ouest) en 1949. Il avait immigré au Canada en 1951 et poursuivi ses études supérieures en anesthésie à l'université Western et à la clinique Mayo, à Rochester (Minnesota). Il avait reçu son fellowship en anesthésie du Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada en 1956. Il avait été nommé en 1958 anesthésiste en chef à l'hôpital Victoria et chef du Département d'anesthésie à Western, où il devint professeur agrégé en 1966.

Le Dr Spoerel avait mis au point le programme résidentiel de formation en anesthésie de Western, qui a produit quelque 200 anesthésistes faisant carrière comme praticiens ou professeurs au Canada et à l'étranger. Il avait aussi contribué à la mise sur pied de l'hôpital universitaire, notamment pour ce qui est de secteurs critiques tels que les salles d'opération et le service des soins intensifs.

Il avait été en 1962 un des pionniers du service des soins intensifs de l'hôpital Victoria, qui avait alors permis d'améliorer grandement la surveillance des patients gravement malades ou traumatisés. Il avait aussi introduit dans les hôpitaux universitaires de London l'emploi de l'analgésie épидurale en obstétrique, créant ainsi une nouvelle génération de mères accouchant avec confort et sécurité. Récemment, il s'était intéressé à la recherche sur le soin des patients souffrant de douleurs chroniques.

Le Dr Spoerel avait contribué, à titre d'auteur ou de co-auteur, à la publication de plus de 90 articles dans les journaux nationaux ou internationaux. Il avait été professeur invité à plusieurs universités, parmi lesquelles l'un-

versité d'Otago, en Nouvelle-Zélande, et l'hôpital Guys, de Londres (Angleterre). Il avait aussi parcouru les pays en voie de développement – il s'était rendu récemment au Népal – pour y améliorer l'enseignement et l'équipement d'anesthésie.

La Société canadienne des anesthésistes avait rendu hommage à ses services émérites en lui décernant, en 1986, sa médaille d'or. Par cette distinction, elle avait souligné sa remarquable contribution au développement et à l'enseignement au Canada de méthodes sûres d'anesthésie.

Quant il en avait quitté la présidence en 1983, le département d'anesthésie était alors bien établi et comptait 55 anesthésistes. Il y avait intéressé, sur le plan de la recherche et de l'enseignement, de nouveaux consultants venus de diverses régions du monde. Il avait aussi encouragé les jeunes anesthésistes à poursuivre leurs travaux cliniques et leurs investigations ainsi que leur formation.

C'était un homme humble et accessible, constamment à la recherche de nouvelles façons de résoudre les problèmes médicaux.

L'université Western Ontario se souviendra du Dr Wolfgang Spoerel comme d'un médecin et d'un professeur conscient et compatissant, qui a mis sur pied une excellente équipe de recherche au département d'anesthésie.

Le Dr Spoerel laisse son épouse, Lotte, et ses enfants, Claus et Christine. Comme témoignage de sympathie, on peut faire un don au W.W. Spoerel Anaesthesia Research Fund, a/s Development Office, Room 20, NCMRD, University of Western Ontario, London, N6A 3K7.

G.R.S.